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صف های طولانی ســوخت، ســیلندر گاز و نان در استان 
سیستان و بلوچستان گویا خیال تمام شدن ندارد و هر روز 
مردم برخی از شهرســتان های استان مجبورند برای تهیه 
مایحتاج ضروری زندگی شــان ساعت ها در صف بمانند که 
بتوانند باک خودروی شان را از بنزین پر کنند و یا تعدادی 
نان با هزار زحمت سر سفره شان ببرند.به گزارش خبرنگار 
ایلنا، سیستان و بلوچستان علاوه بر همه محرومیت هایی که 
دارد مدت ها است برای حداقل های زندگی شان هم باید در 
صف های طولانی بنزین، نان و سیلندر گاز بمانند و ساعت ها 
برای تامین مایحتاج ضروری شان در صف باشند که گاهی 
بعد از چند ســاعت انتظار و به نصف رسیدن  صف ها اعلام 
می کننــد بنزین و نان تمام شــده  و مردم  دســت خالی 
بایــد به خانه برگردند. محمد رئیســی فعال مدنی در این 
بــاره به خبرنگار ایلنا گفت: شــهر چابهار با توجه به اینکه 
به عنوان قطب تجاری، صنعتی، اقتصادی، پیشانی توسعه 
شرق کشــور، محور ترانزیت کالا به افغانستان و به آسیای 
میانه، قطب پیشــرفت متصل به آب هــای آزاد و آقیانوس 
هند و گردشگری معرفی شده است اما باید بگویم مردمش 
محروم از حداقل ها هســتند. این شهرســتان حدودا 200 
هزار نفر جمعیت دارد و گردشــگران زیادی هم با توجه به 
تعریف هایی که از شهرســتان شنیده اند مدام به اینجا سفر 
می کنند که با توجه به این سیل از جمعیت تنها 2 تا جایگاه 
ســوخت فعال بنزین و گازوییل در چابهار موجود است که 

این دو جایگاه هم اکثر مواقع پمپ های شان خراب است. 
وی با اشاره به اینکه کارشناسان مربوطه اعلام کرده اند در 
شهر چابهار به شــکل استاندارد باید 11 تا جایگاه سوخت 
داشته باشد، اما تنها 2 جایگاه سوخت بیشتر نیست، افزود: 
چند روز پیش به پمپ بنزین میدان شیلات مراجعه کردم 
که بعد از 2 ساعت ماندن در صف طولانی به ما اعلام کردند 
سوخت پمپ بنزین تمام شد و ما بعد از کلی انتظار دست 

خالی برگشتیم. 
باید مجوز صادر و جایگاه های سوخت را بیشتر کنند و اگر 
به جایگاه ها اضافه نمی کنند، سهمیه های سوخت را افزایش 
دهند.این فعــال مدنی افزود: علاوه بــر صف های طولانی 
بنزین اینجا مشــکل صف نان، سیلندر گاز را هم داریم که 
اگر قرار باشــد برای هر کدام شــان روزی 3 الی 4 ساعت 
وقت تلــف کنیم به کارهای دیگرمان نمی توانیم برســیم. 
مدیریت امر بسیار مهم است که مسئولان اصلا به آن توجه 
نمی کننــد و از مدیریت حداقل های زندگی ما در مانده اند.

رئیســی اضافه کرد: اینجا مثل تهران نیست و وقتی کارت 
سوختی سهمیه اش تمام شد، یا در دستگاه جا ماند و یا آن 
را گم کردی در جایگاه های پمپ بنزین  کارتی وجود ندارد 
که بتوانی بنزین بزنی و حتی شما به عنوان یک مسافر هم 
حالا به هر دلیلی کارت همراهت نباشد کارتان لنگ است.

وی گفت: در اســتان به دلیل بعد مسافت سهمیه سوخت 
60 لیتری جوابگوی نیاز مردم نیست زیرا پراکندگی شهرها 
زیاد و تراکم جمعیت  بســیار پایین اســت. به طور مثال 
شخصی که از دشتیاری به چابهار بخواهد رفت و آمد کند 
خیلی زود ســهمیه بنزینش تمام می شود و یا فردی که از 
زرآباد به چابهار رفت و آمد کند 500 کیلومتر می شــود و 

همچنین  از چابهار تا مرکز اســتان 700 کیلومتر است که 
به دلیل عدم جایگاه سوخت به مشکل برمی خورند. سوخت 
گازی و حمــل و نقل عمومی مثل اتوبوس، مینی بوس هم 
به عنوان جایگزین نداریم. متاســفانه به رغم  اعلام آمادگی 
ســرمایه گذار مجوز جایگاه برای احــداث نمی دهند. چه 
اشــکال دارد اگر فراخوان بدهند و چند سرمایه گذار بیاید 
و چند جایگاه ســوخت احداث کننــد و دولت هم عوارض 
خودش را بگیرد. مثلا شهر نگور به عنوان مرکز شهرستان 
دشتیاری یک جایگاه سوخت ندارد و نه تنها این شهر بلکه 
بسیاری از مراکز شهرستان ها جایگاه سوخت ندارند. بیشتر 
ماشــین آلات، پمپ ها و یا همان نازل های شان از هر 4 تا 
دوتای شان خراب است و بیشترشان برای دهه 70 هستند. 
این فعال مدنی عنوان کرد: این که مدام اعلام می کنند در 
سیستان و بلوچســتان قاچاق سوخت می شود کاملا دروغ 
است. اینجا قاچاق سوخت نمی کنند بلکه سوخت بر هستند 
مثل کولبرهای کردســتان و ایــن کار را هم به دلیل عدم 

شغل و بیکاری انجام می دهند.
 بــه طور مثال 20 الــی 40 لیتر در 2 الــی 3 گالن  و یا 
یــک گالن 70 لیتری در طول هفتــه جمع آوری می کند 
و بعــد 8-9 نفری  وانتی اجاره می کنند و این ســوخت را 
تــا نزدیکی های مرز می برند که نهایتــا خیلی هم که پول 
گیرشــان بیاید 100 هزار تومن که تازه نصف پول فروش 
سوخت را هم بابت کرایه باید به راننده وانت بدهند.رئیسی 
ادامه داد: علاوه بر بعد مسافت در بین شهرها، اکثر جاده ها 
هم خاکی هســتند یا نهایتا جاده روستایی درجه 3 الی 4 
آسفالت شــده اند که همین آسفالت ها هم در زمان جهاد 
ســازندگی انجام شــده و به اوایل دهه 60 باز می گردد و 
از آن بــه بعد هم حتی یک روکــش نخورده و پر از چاله و 

چوله هستند.
وی افزود :ما در اینجا برای پر کردن و یا تعویض ســیلندر 
گاز  هــم  با صف های طولانی مواجهیم.  زیرا لوله کشــی 

گاز در اســتانی پهناوری با طول 1300 کیلومتر نداریم و 
تنها یک ســوم از ایرانشهر لوله کشــی گاز شده که آن هم 
به دولت های قبل باز می گردد و مدام به بهانه های مختلف 
از جمله چوبی بودن ســقف خانه، ســنتی بودن و فرسوده 
بودن بنا به بیش از 10 ســال ربط می دهند و مجوز صادر 
نمی کنند. ضمن اینکه شهرهای دیگر لوله کشی گاز ندارند 
و همیشه باید برای سیلندر گاز در صف های طولانی بمانند. 
این مشکل برای زنان بدون سرپرست، بد سرپرست و افراد 
مسن بسیار ســخت است.این فعال مدنی ادامه داد: بزمان، 
ایرندگان و برخی مناطق نیکشهر، شمال سرباز، مهرستان، 
سراوان، خاش، تفتان، میرجاوه نصرت آباد و کورین زاهدان، 
زابل و مرز میلک زمســتان های خشک و سردی دارند  که 

صد درصد به نفت سفید نیاز دارند.
 حدودا 70 درصد این حوزه عشایر و روستایی هستند که از 
حداقل امکان و زیر ساخت های جاده ای برخوردار نیستند و 
باید برای نفت سفید به این مناطق سهمیه فوق العاده علام 
شود. ضمن اینکه مدارس عشایری و روستایی را در مناطق 
ســخت گذر هم داریم.  در بسیاری از مناطق روستایی ما 
حتی  شــرکت تعاونی نفت وجود دارد. به طور مثال معلم 
خریــد خدمات ما که از کمترین حقــوق و مزایا برخوردار 
است باید تا مرکز بخش که بیش از 70 کیلومتر فاصله است 
و هیچگونه وسیله نقلیه ای برای تردد ندارد برود و سهمیه 
نفت مدرسه اش را دریافت کند. در حالی که وظیفه آموزش 
و پرورش اســت که این نفت مورد نیاز را به مدرسه ارسال 
کند و یا وظیفه امور عشــایری اســت که نفت را به عشایر 
برساند. متاســفانه. نفت با تاخیر به دست مردم می رسد و 
مثل این می ماند که صبحانه را ساعت 9 شب بخورند.رئیس 
شورای شهرستان چابهار هم در ادامه به صف های طولانی 
در جایگاه های ســوخت در این شهر پرداخت و به خبرنگار 
ایلنا، اظهار داشت: با توجه به جمعیت چابهار به جایگاه های 
سوخت بیشتری در سطح شهرســتان نیاز داریم که البته 

جایگاه داران همین تعداد اندک سوخت هم در بیشتر مواقع 
اعلام می کنند نازل ها به علت خرابی خاموش هستند و یکی 
از دلایل طولانی شــدن صف ها در جایگاه ها سوخت همین 

مورد می تواند باشد.
عمر بلوچ  ادامه داد: از ســال گذشته تا کنون شرکت نفت 
چند مجوز جایگاه ســوخت در میدان مادر چابهار و ســی 
ان جی شــهرداری را صادر کــرده که جایگاه مادر در حال 
بهره برداری است. همچنین جایگاه هوران در ورودی شهر 
چابهار در مسیر کنارک- نیکشــهر امسال به بهره برداری 
رسید. و مجوزهای دیگری هم صادر کرده اند که با احداث 
این جایگاه ها  تا حدودی صف های طولانی در جایگاه های 
سوخت کمتر می شــود.وی گفت: متاسفانه چند لیتر از از 
سهمیه کارت ســوخت ها را کاهش دادند که برای  استان 
پهناوری مانند سیســتان و بلوچســتان کــه فاصله بین 
شهرســتان ها زیاد است، مردم با مشکل مواجه شده اند که 

نیاز است در این باره تدبیری اندیشیده شود.
وی در ادامه به صف های طویل نانوایی ها در چابهار هم اشاره 
کرد و افزود: نظارت ها در این زمینه کم است و انگار با توجه 
به وسعت شهر چابهار نظارت ها از سوی جهاد کشاورزی و 
کارگروه ها آن گونه که شایســته اســت انجام نمی شود که 
ممکن اســت به دلیل عدم نیروی کافی باشد. ولی بسیاری 
از نانوایی ها در شــهر چابهار امتیاز گرفته اند و به جای مثلا 
10 ساعت فعالیت روزانه تنها 2 ساعت فعالیت می کنند و 
این باعث می شــود نانوایی هایی هم که نان مرغوب پخت 
می کنند و ساعات فعالیت شان بیشتر است شلوغ تر شوند 
و برخــی از نانوایی ها هم پخت با کیفیت نان ندارند و باید 
بهداشت و جهاد کشاورزی نظارت بهتری بر کارشان داشته 
باشد که نان با کیفیت دست مردم بدهند.بلوچ اضافه کرد: 
برخی از نانوایی ها هم اصلا نان با کیفیت پخت نمی کنند. 

باید تدبیری اندیشــیده شود که این نانوایی ها یا پلمب و یا 
ســهمیه آردشــان را کاهش دهند که نان با کیفیت پخت 
کرده و ســاعات بیشــتری کار کنند. البته کارگروه آرد و 
نان در چابهار تشــکیل شــده که به عنوان رئیس شورای 
شهرستان عضوی از این کارگروه هستم. البته این مشکلات 
را در جلسات مختلف مورد بحث قرار داده و رصد می کنیم  
و به مسئولان تکلیف می کنیم که نظارت ها را در نانوایی ها 

بیشتر کنند.
رئیس شورای شهر چابهار در ادامه عنوان کرد: در کارگروه 
چابهار که تشــکیل شده به تازگی قرار است به نانوایی های 
آزاد پز مجوز داده شــود که آردشان را خارج از یارانه ای و 
به صورت آزاد تهیه و نان با کیفیت پخت کنند.وی تصریح 
کرد: تقریبا 20 روز پیش به فرمانداری و شورای شهر خبر 
دادند که در ایرانشهر و چابهار داخل نان ها ماسه وجود دارد 
کــه بلافاصله به این موضوع ورود کردیم و بعد از بررســی 
متوجه شدیم که کارخانه تولید آردی در ایرانشهر این کار 
را می کرده که فوری پلمب شــد و آردهایی که توزیع کرده 
را در ســطح نانوایی ها جمع آوری کردیم و در حال حاضر 
این چالش رفع شده است.   تلاش  ایلنا برای گفت و گو با 
مسئولان و نمایندگان استان به نتیجه ای نرسید و برخی از 

مسئولان حاضر به مصاحبه نشدند.

ازصفنانتاتهیهسوختبرایگرمکردنخانهها

مشکلات سیستان و بلوچستان تمامی  ندارد
فرماندارشادگانخبرداد

آسفالتمعابرمنطقهمشمولیشادگانوساختپل
درآیندهاینزدیک

گروه شهرستانها: فرماندار شادگان گفت: عملیات ساخت پل 12 فروردین 
و آسفالت خیابان ســی متری منطقه مشمولی این شهرستان بهزودی آغاز 
می شــود.جمال صالح زاده در جلســه ای که با حضور شــهردار شــادگان و 
اعضای شــورای اسلامی شهر به منظور بررسی مســائل و مشکلات عمرانی 
و امور شــهری و همچنین توسعه خدمات عمرانی برگزار شد گفت: افزایش 
خدمت رســانی به مناطق مختلف شــهری امری ضروری اســت.وی افزود: 
براساس هماهنگی های انجام شده با شهردار و اعضای شورای شهر، عملیات 
زیرسازی و آســفالت خیابان سی متری منطقه مشمولی که از خواسته های 
به حق مردم این منطقه اســت، در روز های آینده آغاز خواهد شد.صالح زاده 
ساخت پل 12 فروردین برای کاهش ترافیک خیابان امام خمینی شادگان را 
از دیگر طرح های در دســتور کار برشمرد و ادامه داد: این پل باهدف کاهش 
بار ترافیکی و سهولت تردد در منطقه و رفاه حال شهروندان ساخته می شود.

تحققکاملبرنامههایشرکتفولاداکسین
باوجودمحدودیتهایانرژی

گروه شهرســتانها: مدیرعامل شرکت فولاد اکســین خوزستان گفت:از 
ابتدای امسال تاکنون 491 هزارتن انواع محصولات  در شرکت فولاد اکسین 
خوزستان تولید شده اســت که اگر محدودیت های انرژی در شرکت اعمال 
نمی شــد براســاس میانگین تولید در ماه های عادی، تولیــد 563 هزار تن 
محصول امکان پذیر بود.او گفت: کیفیت محصولات درجه یک تولیدشده در 
شرکت فولاد اکسین خوزستان از ابتدای امسال 2 درصد ارتقا یافته به شکلی 
که کیفیت محصولات در سال گذشته 89 درصد بود، اما در سال 1401 این 

عدد به 91 درصد رسیده است.
صادقی ادامه داد: امسال همچنین یکی دیگر از اقدامات موفق و خوب انجام 
شده در شرکت فولاد اکسین خوزستان بحث فروش مستقیم بود که بالاترین 
میزان فروش مستقیم در تمام ادوار شرکت فولاد اکسین با 62 درصد فروش 
مستقیم و تناژ 262 هزار تن رقم خورد که بیانگر برنامه ریزی دقیق و مدیریت 
و تلاش مجموعه شــرکت است.به گفته او در حال حاضر اندوخته راهبردی 
مواد اولیه شــرکت با توجه به روند تولید ماهانه در ســال جاری 3 ماه است 
و روند تولید محصولات بدون وقفه و به بهترین شــکل در حال انجام است.

مدیرعامل شرکت فولاد اکسین خوزستان گفت: تاکنون صادرات 48 هزار تن 
ورق که بالاترین رکورد صادرات ورق در یک ســال برای فولاد اکسین است، 
انجام شــده و با توجه به سفارش ماه جاری تحقق صادرات 69 هزار تن ورق 
ممکن خواهد بود.این مقام مســئول گفت: محصولات شرکت فولاد اکسین 
خوزستان به ســه قاره و 18 کشور جهان صادر می شــوند، بالاترین میزان 
ارزآوری در دوران فعالیت این شــرکت به میــزان 41 میلیون دلار تاکنون 

محقق شده است.

زلزلهخویبه۶۸۳واحدمسکونیخسارتزد
مدیرکل بنیاد مســکن آذربایجان غربی گفت: تا روز 30 دی ماه از مجموع 
854 واحد مســکونی ارزیابی شده، 683 واحد مسکونی خسارتی بین 20 تا 
80 درصد دیده اند.برزگر در گفت و گو با ایسنا با اشاره به زلزله 5.4 ریشتری 
شهرســتان خوی افزود: از این تعداد 635 واحد مسکونی با خسارت زیر 50 
درصد نیازمند تعمیر و 48 واحد مسکونی با خسارت بالای 50 درصد نیازمند 
احداث هستند.وی اظهار کرد: اکیپ های ارزیابی متشکل از کارشناسان بنیاد 
مسکن انقلاب اســلامی، کار ارزیابی واحدهای مسکونی در شهر فیرورق را 
از نخستین ســاعات روز پنجشنبه آغاز کردند و تا ســاعات پایانی شب در 
حال ارزیابی واحدهای مسکونی بودند.همچنین رئیس اداره میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی خوی گفت: میزان خسارت زلزله به تعدادی از 
بناهای تاریخی این شهرستان 60 میلیارد ریال برآورد شده است.به گزارش 
ایســنا به نقل از روابط عمومی میراث فرهنگی استان، میرزایی در خصوص 
آســیب های وارده بربناهــای تاریخی خوی در اثر زلزله 5.4 ریشــتری روز 
چهارشنبه 28 دی ماه گفت: بلافاصله پس از وقوع زلزله تیمی از کارشناسان 
این اداره برای ارزیابی و بررســی آســیب و خسارت ها برای بازدید از بناهای 
تاریخی شهرستان اعزام شدند که در این بررسی ها مشخص شد  بخش هایی 
از بازار تاریخی خوی و خانه تاریخی آیت اللهی دچار آســیب شده است.وی 
ادامه داد: همچنین بخش هایی از خانه تاریخی کبیری، ساختمان شهرداری، 
کلیسای تاریخی قریس، مسجد تاریخی سیدالشهدا)ع(، مناره شمس تبریزی 
و سالن نمایشگاه میراث مکتوب موزه خوی از جمله آسیب های وارده در اثر 
زلزله هستند.از سوی دیگر، استاندار آذربایجان غربی گفت: تا پایان امروز اول 
بهمن ماه باید ارزیابی های انجام شده از مناطق زلزله زده خوی، نهایی شود. 
محمدصادق معتمدیان در حاشیه بازدید از اسکان اضطراری ورزشگاه شهید 
سلیمانی شــهر فیرورق به همراه رییس سازمان مدیریت بحران کشور و در 
گفت وگو با خبرنگاران با بیان اینکه دســتگاه های خدمات رسان 24 ساعته 
در مناطق زلزله زده خوی حضور دارند، افزود: تیم های ارزیابی دستگاه ها نیز 
برای برآورد میزان خســارت و تسهیل در ارائه خدمات به صورت میدانی در 
مناطق زلزله زده حضور دارند و تا پایان روز شنبه هفته آتی باید ارزیابی های 
انجام شده، نهایی شــود.معتمدیان ادامه داد: هیچ قطعی در برق، گاز و آب 
شهرستان خوی بر اثر زلزله وجود ندارد و خدمات پایدار از سوی شرکت های 
خدمات رسان ارائه می شــود. استاندار آذربایجان غربی افزود: از تجربه موفق 
به دست آمده از بازســازی مناطق حادثه دیده این شهرستان در زلزله مهر 
امســال نیز استفاده می کنیم.معتمدیان با بیان اینکه نهادهای حاکمیتی در 
بازسازی مناطق زلزله زده مهرماه خوی  نیز پای کار بودند و سیمان، میلگرد 
و بلوک قابل توجهی برای بازسازی واحدهای آسیب دیده اهدا کردند، گفت: 
با پیگیری های انجام شــده، نهادهای حاکمیتی همچون بنیاد مستضعفان، 
بنیاد برکت و شستا برای ارائه خدمات و کمک به بازسازی مناطق زلزله زده 

شهرستان خوی  اعلام آمادگی کردند.
همچنین ســخنگوی سازمان اورژانس کشور با اشاره به وقوع زمین لرزه 5.4 
ریشتری، از مراجعه 239 نفر تا صبح روز پنج شنبه به مراکز درمانی خبر داد.
به گزارش ایسنا، مجتبی خالدی درباره آخرین وضعیت امدادرسانی اورژانس 
به زلزله زدگان خوی گفت:  21 بیمار ناشــی از زمیــن لرزه خوی، در مراکز 
درمانی بستری هســتند و 11 عمل جراحی نیز برای مصدومان انجام شده 

است. 

فراخوانبرایقتلعامپرندگانناکامماند
شکارچیانی که برای شکار پرندگان مهاجر زمستان گذران فراخوان داده بودند 
خلع سلاح شدند.به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، حسین حیدرپور رییس 
اداره حفاظت محیط زیســت شهرســتان بابل گفت: تعدادی از شکارچیان 
غیرمجاز برای شکار پرندگان مهاجر در دو مرحله فراخوان های داده بودند که 
با حضور ماموران محیط زیست خلع سلاح شدند.او افزود: 24 قبضه سلاح و 
 مقادیر قابل توجه ای ادوات شکار همراه با پرندگان شکار شده کشف و ضبط شد.

رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان بابل ادامه داد: این شکارچیان 
در آب بندان هــای مرزون آباد و بصرا بخــش لاله آباد به صورت گروهی برای 
شکار آمده بودند و متاسفانه تعدادی از پرندگان زمستان گذران را نیز شکار 
کردند.حیدرپور با بیان اینکه هنوز هیچ مجوزی برای شکار صادر نشده است، 
گفت: شــکارچیانی که اقدام به شکار می کنند علاوه بر ضبط ادوات شکار به 

مراجع قضایی معرفی می شوند.

اخبار کوتاه

استاندار مازندران با اشاره به این که زیرساخت های صارداتی 
استان معیوب است، گفت: برای اولین بار صادرات محموله 
مرکبات از طریق کشــتی و دریا به روسیه از طریق امیراباد 
آغاز شده است.به گزارش خبرنگار مهر، سید محمود حسینی 
پور در گفتگو با خبرنگاران با تاکید بر رعایت الگوی صمرف 
انرژی میزان مصرف ســوخت گاز را در استان 40 میلیون 
مترمکعب اعلام کرد و افزود: مازندران دومین رتبه را بعد از 
تهران در مصرف گاز دارد و باید برای کاهش مصرف سوخت 
برنامه ریزی شــود.وی افزایش مصرف ســوخت را غیرقابل 
قبول دانســت و بهره گیری از روش های فناورانه برای بهره 
گیری از مصرف ســوخت در استان الزامی برشمرد و گفت: 
یکی از روش ها این است که تمام سیستم ها و زیرساخت های 

خانگی و صنعتی متناسب باید استانداردهای جهانی شود و 
این روش سبب کاهش 30 درصدی مصرف خواهد شد.وی 
گفت: تمام تلاش در سرمای گذشته جلوگیری از قطع گاز 
بخش خانگی بود و تاکنون با همراهی مردم و دســتگاه ها 
شــاهد قطع گاز بخش خانگی در اســتان نبودیم.استاندار 
مازنــدران با تقدیر از همراهی واحدهای تولیدی و صنایع و 
تعطیلــی برخی از آن ها به دلیل افت فشــار گاز گفت: این 
همراهی و همدلی بخش خصوصی را برای پیشگیری از ضرر 

و خسارت به آن ها جبران خواهیم کرد.
حســینی پور با اشاره به برپایی همایش بهره وری نوآور در 
اســتان گفت: تنها راهی که می تواند مازندران را به عنوان 
قــدرت در عرصه داخلی و بین المللــی معرفی کند، اقتدار 

غذایی است و مازندران باید اقتدار خود را با ترویج کشاورزی 
نوآورانه و مــدرن و مبتنی بر فناوری دانــش بنیان اثبات 
کند.وی با اشــاره به صادرات محصولات کشــاورزی شامل 
مرکبات و برنج گفت: ســامانه اصلاح الگوی کشت امروز در 
اســتان رونمایی شد و این طرح به عنوان وظیفه قطعی در 
تمامی عرصه های کشاورزی محقق می شود.استاندار مازندران 
بر لزوم تکریم ارباب رجوع توســط بدنه دستگاه های اداری 
در اســتان تاکید کرد و گفت: ارباب رجوع نباید در ادارات 
و دســتگاه های خدماتی سرگردان باشــد زیرا تکریم ارباب 
رجوع مشی اصلی دولت سیزدهم به شمار می رود.وی گفت: 
دستگاه های اداری استان براساس معیار تکریم ارباب رجوع 
مورد ارزیابی و ســنجش قرار می گیرند.حسینی پور درباره 

وضعیت بازار مرکبات در اســتان گفت: زیرساخت ها برای 
صادرات در اســتان معیوب است و به رغم آن که سه بندر 
مهم داریم و می توانند تحول بزرگی در اقتصاد استان ایجاد 
کنند ولی سال های سال این بنادر تعطیل هستند.استاندار 
مازندران گفت: با رویکرد دولت ســیزدهم و تعامل با ســی 
آی اس تجارت دریایی با کشــورهای همسایه شورع شد و 
برای اولین بار از طریق کشــتی و امیرآباد به روســیه صادر 
شــد و 50 هزار تن مرکبات نیز در دست صادرات است.وی 
هزینه سورتیک و بسته بندی مرکبات برای صادرات را 900 
هــزار دلار کرد و گفت: همچنین برای جمع آوری و ذخیره 
مرکبات 80 میلیارد تومان هزینه شده است و هر هفته 10 

کانتینر مرکبات صادر می شود.

معاون محیط زیست طبیعی مازندران با بیان 
اینکه فعالیت های انسانی در حوزه تالاب همگام 
با طبیعت نیست، گفت: تهدیدات انسانی، بحث 
حقابه و مصرف ســم و کود نیز موجب شــده 
تالاب وضعیت خوبی نداشــته باشد و همگام 
با طبیعت نباشــد. این نشــان می دهد که در 
فعالیت های انسانی در حوزه آبریز خوب عمل 

نکردیم.
روح الله اســماعیلی در گفت وگو با ایســنا به 
مناســبت روز میانکاله، اظهار کرد: میانکاله از 
چندین عنوان حفاظتی برخوردار اســت که با 
عناوین ذخیره  گاه زیست کره، پناهگاه حیات 
وحش و تالاب بین المللی شــهرت دارد.وی با 
تاکید بر اینکــه ارزش های اکولوژیک میانکاله 
بر کســی پوشیده نیســت، افزود: این منطقه 
به دلیل اینکــه حوزه اثرگذار چندین روســتا 
و چندین شــهر مازندران و گلســتان است در 
معرض تعارضات انســانی و طبیعی قرار گرفته 
و مهم ترین مسئله خشکی تالاب است.معاون 
حفاظت محیط زیســت مازندران با اشــاره به 
اینکه در چند ســال اخیر روند خشکی تالاب 
میانکاله افزایش پیدا کرده اســت و همچنان 
ادامــه دارد، افزود: 30درصد از ســطح تالاب 
کــه نزدیک به 15 هزار هکتــار از پهنه ی آبی 
تالاب خشــک شــده را از دســت دادیم و از 
آنجایی که منابع آبی آب شــیرین از بالادست 

تامین نمی شــود به لحاظ کیفی نیز تالاب در 
معرض تهدید است.اســماعیلی با بیان اینکه 
فعالیت های انســانی در حوزه تالاب همگام با 
طبیعت نیست، تصریح کرد: تهدیدات انسانی، 
بحــث حقابه و مصرف ســم و کود نیز موجب 
شــده تالاب وضعیت خوبی نداشــته باشد و 
همگام با طبیعت نباشــد. این نشــان می دهد 
که در فعالیت های انسانی در حوزه آبریز خوب 
عمل نکردیم.وی درباره مسئله شکار پرندگان 
و چالش های موجود نیز، گفت: در بحث شکار 
نیز به جهت محدودیت های شکار که به لحاظ 
قانونی در حال اعمال اســت از ســمت استان 
گلســتان و بندر ترکمن طی دو ســال اخیر با 
شیوه جدیدی از شکار مواجهیم که به صورت 
جرگه ای حمله می کنند و کار حفاظت را برای 

همکاران ما دشوار کردند. 
معاون محیط زیست طبیعی مازندران، افزود: 
به همین جهت دست یاری به سوی نیروهای 
نظامــی و امنیتــی مازندران و گلســتان دراز 
کردیم و از  آنها کمک خواستیم تا جلوی این 
شــکارچیان که مخرب محیط زیست هستند 
گرفته شود.اسماعیلی در پاسخ به مسئله فروش 
میانکاله؛ این موضوع را رد کرد و گفت: محدوده 
تالاب میانکاله قسمت اعظم از آن منابع ملی و 
غیر قابل فروش اســت اگر بخشی از آن که در 
اختیار بخش خصوصی و غیر ملی اســت تنها 

در صورتی که مســتثنیات قانونی داشته باشد 
محدودیتی برای فروش برای او وجود ندارد.وی 
افزود: مرجع اعلام منابع ملی و غیر ملی سازمان 
منابع طبیعی است زیرا حفاظت با منافع قانونی 
افراد در تعارض نیســت اما منابــع ملی قابل 
فروش نیست و درباره میانکاله با حساسیت های 
موجود موضوعیت ندارد.وی ادامه داد: افرادی 
که  مالکیت خصوصــی در میانکاله  دارند در 
چهارچوب قانون مجوز فعالیت هایی که با بحث 
حفاظت انطباق دارد را نیز دریافت خواهد کرد.
این مســئول گفت: در ســال 1342 از طریق 
پایــش هوایی مســتثنیات قانونــی میانکاله 
شناخته شــد و منابع ملی مرزهایش مشخص 
و بــه  نام دولت ملی  اعلام  شــد.معاون محیط 
زیســت طبیعی مازندران، تصریح کرد: اراضی 
که در اختیار اشــخاص بود مستثنیات قانونی 
شــناخته شــد و اگر منابع طبیعی اعلام  کند 

منعــی ندارد اما به نظر می رســد مطرح کردن 
فروش میانکاله بازی رسانه ای است زیرا امکان 
فروش منابع ملی وجود ندارد تخلف محسوب 
می شود.اسماعیلی در بخش دیگری از سخنان 
خــود دربــاره ی پرندگان و مــرگ و میرهای 
گذشــته حیات وحــش در این تالاب اشــاره 
کرد و گفت: در دو ســال گذشته تلفات آماری 
پرندگان را مشاهده نکردیم و به لحاظ جمعیت 
پرنــدگان، سرشــماری هایی که انجام شــده 
جمعیت پرندگان نسبت به سنوات قبل کمتر 
شــده اما تلفات جدید نداشتیم و تالاب رو به 
پایداری است. وی افزود: تلفات حیات وحش در 
میانکاله همانطور که پیش از این توسط مراجع 
سازمان دامپزشکی اعلام شده بود به دلیل سم 
بوتولیسم بود که موجب مرگ و میر پرندگان 
شد و خوشبختانه در حال حاضر مرگ و میر به 
صفر رسیده است.معاون محیط زیست طبیعی 

مازنــدران از مردم دوســتدار محیط زیســت 
خواستار کمک و همراهی شد و گفت: ما دست 
نیاز به سمت مردم دراز می کنیم بحث حفاظت 
موضوعی همه جانبه است دستگاه های اجرایی 
باید در زمینه حفاظت کمک کنند تا به نتیجه 
مطلوب برسیم.اسماعیلی گفت: از سال 1398 
در سطح ملی ســتاد حفاظت از تالاب ها که با 
ریاست معاون اول رئیس جمهوری تشکیل شد، 
حفاظت تالاب میانکاله نیز در دستور کار قرار 
گرفت که مصوبات خوبی داشتیم.وی با اشاره به 
اینکه تامین منابع مالی یکی از دلایلی بود که 
مصوبات حالت اجرایی 100 درصد پیدا نکردند، 
یادآور شد: در این راستا دستگاه های اجرایی و 
مردم باید در زمینه حفاظت از تالاب ها و تالاب 
میانکاله که منحصربه فرد است کمک کنند تا 
گام های اساسی در حفاظت از این موهبت الهی 

برداشته شود.

اولین مرحله از رهاســازی حق آبه تالاب های پایین دستی 
سد درودزن، با حضور جمعی از مسئولان و فعالان زیست 
محیطی در اســتان فارس، انجام شــد.مدیرکل حفاظت 
محیط زیســت استان فارس در حاشــیه اولین رهاسازی 
حق آبه تالاب های پایین دستی از سد درودزن، گفت: احیای 

تالاب ها مطالبه مردمی است.
به گزارش ایســنا به نقــل از محیط زیســت فارس، عطا 
پورشــیرزاد با اشــاره به ضرورت تداوم تخصیص حق آبه 
تالاب ها برای احیا و ممانعت از خشکیدگی آنها خاطرنشان 

کرد: خشک شدن منجر به تبدیل تالاب به کانون ریزگرد 
خواهد شــد و تاثیرات وســیع و عمیقی بر زیســت بوم و 
جوامع محلی اطراف تالاب ها دارد که یکی از آنها شورشدن 
اراضی کشاورزی اســت.او با قدردانی از استاندار به عنوان 
رئیس ستاد احیای تالاب های فارس، اثرات مخرب برداشت 
بی رویه از چاه های آب بر خشــکیدن تالاب ها را یادآوری 
و اضافه کرد: کشــاورزان باید در برداشــت آب دقت کنند 
زیرا با کاهش ســطح آب های زیر زمینی، تالاب ها از بین 
می روند و از طرفی ضمن کاهــش آب چاه ها نهایتا منجر 

به شور شدن آب آنها خواهد شد.مدیرکل حفاظت محیط 
زیست فارس، با اشاره به  اهمیت توجه به منافع مردمی در 
احیای تالاب ها از مردم خواست تا با مشارکت موثر زیست 
بومی برای حفاظت و حراســت از تالاب ها با دست اندرکان 

حفظ تالابها، همراه و هم سو شوند. 
پورشــیرزاد با این رهاسازی و ادامه دار بودن آن به میزان 
صــد میلیون متر مکعبی که در ســتاد احیــا تالاب های 
استان مصوب شده این امیدواری وجود دارد که بزرگترین 
انجیرســتان دیم جهان از خشکی نجات یافته و از طراوت 

این آب اســتفاده کند.  وی ادامه داد: دستگاه های همکار 
با اداره کل محیط زیســت استان همکاری شایسته ای در 
موضوع رهاســازی حق آبه تالاب دارند البته امیداست این 

همکاری با جدیت ادامه یابد.  
مدیــرکل حفاظت محیط زیســت فارس بــا قدردانی از 
جوامع اطراف تالاب ها، گفت: مردم به سطحی از آگهی در 
خصوص خطرات محیط زیستی دست  یافته اند که امروزه 
مشــارکت و حمایت موثری از طرح های محیط زیستی  و 

احیایی دارند.
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